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اردوغان یا قلیچداراوغلو؟

یک کارشناس مسائل بین الملل ابراز عقیده 
که  آرا  از  مشخصی  فاصله  به  توجه  با  کرد: 
اردوغان با رقیبش دارد می تواند افراد را ترغیب 
کند تا به سمت او گرایش پیدا کنند اما با توجه 
به شرایط موجود باز هم خیلی سخت است که 
ترکیه  انتخابات  پیروز  بگوییم چه کسی  دقیق 

خواهد بود. 
نوذر شفیعی در گفت وگو با ایسنا در تحلیل 
دور  به  و  ترکیه  انتخابات  فعلی  نتایج  از  خود 
دوم کشیده شدن آن گفت:  معمولا در اغلب 
اکثریت  حتی  کاندیدا  یک  که  انتخابات هایی  
نسبی را کسب کرده باشد و نسبت به رقیبش 
فاصله مشخصی داشته باشد، این عامل جنبه 
روانی ایجاد می کند که بعضی از افرادی که در 
منطقه خاکستری قرار دارند تمایل پیدا کنند و 

رای خود را به برنده دهند. 
وی تصریح کرد: در واقع هیچ کس روی بازنده 
شرط بندی نمی کند، بنابراین همین که اردوغان 
از نظر آرا جلوتر است می تواند دیگران را ترغیب 

کند تا به سمت او تمایل پیدا کنند.پ
همچنین  الملل  بین  مسائل  کارشناس  این 
سوم  جناح  دیدگاه  دیگر  طرف  از  کرد:  بیان 
یعنی سینان اوغان نیز مهم است زیرا باید دید 
بدنه این حزب ملی گرای سکولار است یا مانند 
اردوغان ملی گرای اسلام گرا است، در نتیجه 
رای بیش از ۵ درصد تعیین کننده و پادشاه ساز 
است که کدام جریان )اردوغان یا کلیچدار اوغلو( 

بتوانند این ۵ درصد را کسب کنند.
این استاد دانشگاه در ادامه اظهار داشت: در 
نظر می  به  پیروز شود،  اردوغان  اگر  هر حال 
آید سیاست های منطقه  ای اش مثل گذشته 
ادامه می یابد اما اگر کلیچدار اوغلو پیروز شود 
باید دید چه اقدامات و برنامه هایی را در دستور 
کار دارد، از طرف دیگر سیاست های اردوغان 
در داخل و خارج تقریبا تثبیت شده و مشخص 
زمان  را  هایی  حرف  اوغلو  کلیچدار  اما  است 
انتخابات مطرح کرده از جمله  همگرایی منطقه 
ای صرف نظر از عنصر زبان که یک نگاه عمومی 
است خیلی به دنیای ترک زبان و غیر ترک زبان 
تفاوتی قائل نمی شود. شفیعی خاطرنشان کرد: 
با توجه به شرایط موجود خیلی سخت است که 
دور  برنده  کاندیداها  از  یک  کدام  بتوان گفت 
دوم انتخابات خواهند بود، به هر حال مشارکت 
بسیار بالایی را در انتخابات دیدیم از طرف دیگر 
جریان سینان اوغان به ائتلاف کلیچدار اوغلو نیز 

نزدیک هستند.

سفر معاون ستاد کل نیروهای مسلح 
به کابل

جمهوری  مسلح  نیروهای  کل  ستاد  معاون 
اسلامی ایران با معاون ستاد ارتش طالبان در 

کابل دیدار و گفت وگو کردند. 
اسلامی  امارت  دفاع  وزارت  گزارش  به 
امارت  ملی  دفاع  وزارت  از  هیأتی  افغانستان، 
اسلامی به ریاست حاجی مالی خان»صدیق« 
بهرام  و  اسلامی  امارت  ارتش  ستاد  معاون 
حسینی مطلق معاون ستاد کل نیروهای مسلح 
جمهوری اسلامی ایران و همراهان وی در محل 
گفت وگو  و  دیدار  ملی،  دفاع  وزارت  ریاست 

کردند.
معاون ستاد ارتش طالبان، ضمن خوش آمد 
روابط  و  همکاری ها  از  ایرانی  هیأت  به  گویی 
حسنه دو کشور همسایه یاد کرده و گفت: امارت 
اسلامی همواره خواهان روابط نیک با جمهوری 
همکاری های  به  متعهد  و  بوده  ایران  اسلامی 

بیشتر در زمینه های مختلف می باشد.
همچنین هیأت ایرانی، تعهدات دو کشور را 
در زمینه های مختلف مثبت ارزیابی کرده و بر 

تحکیم روابط اطمینان داد.
در ادامه دو طرف درباره مسایل مرزی، تقویت 
از  مشکلات شان  حل  و  مشترک  همکاری های 

هشدار گوترش به گروه هفت
 ۷ گروه  کشورهای  از  ملل  سازمان  دبیرکل 
به  بلوک هایی  به  تقسیم جهان  از  تا  خواست 
یا با چین  با آمریکا و  یا  سبک جنگ سرد که 

همسو هستند، خودداری کنند. 
به گزارش راشا تودی، همزمان با دیدار رهبران 
فرانسه،  کانادا،  جمله  از   ۷ گروه  کشورهای 
آلمان، ایتالیا، ژاپن، انگلیس و آمریکا در شهر 
هیروشیما، آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل 
این گروه و چین خواستار  از کشورهای  متحد 
همکاری و گفت وگوهای فعال درباره تغییرات 

اقلیمی و توسعه شد.
وی افزود: من معتقدم که جلوگیری از تقسیم 
جهان به دو قسمت بسیار مهم است و همچنین 
ایجاد پل هایی برای مذاکرات جدی بسیار الزامی 

می باشد.
دبیرکل سازمان ملل طی مصاحبه با خبرگزاری 
رهبران  که  کرد  بیان  همچنین  کیودو  ژاپنی 
کشورهای گروه هفت باید مانع تقسیم جهان به 

بلوک هایی به سبک جنگ سرد شوند.
درحالیکه گوترش پیرامون مساله تقسیم جهان 
اظهار نظر کرد و بارها نسبت به این موضوع 
هشدار داده است، بیانیه مشترک رهبران گروه 
هفت که روز جمعه منتشر شد، به این مساله 

تقسیم دامن می زند.
را  روسیه  مشترک  بیانیه ای  در  رهبران  این 
و  متهم  غیرمسئولانه  هسته ای  لفاظی های  به 
مدرن سازی زرادخانه های هسته ای چین را یک 
نگرانی برای امنیت جهانی و منطقه ای توصیف 

کردند.
اجلاس  امسال  میزبان  ژاپن،  شامل  گروه ۷ 
سالانه رهبران، ایالات متحده، بریتانیا، فرانسه، 
آلمان، کانادا و ایتالیا و همچنین اتحادیه اروپا 
است. این بیانیه در دومین روز از نشست سه 

روزه سران منتشر شد. 

ادعای نشریه انگلیسی درباره شبکه 
پناهگاه های زیرزمینی پوتین

مدعی  گزارشی  در  تلگراف  انگلیسی  نشریه 
شد، ولادیمیر پوتین اقدام به احداث یک شبکه 
از تونل ها و پناهگاه ها در زیر کاخ مخفی خود در 

نزدیکی دریای سیاه کرده است. 
به گزارش ایسنا، نشریه انگلیسی تلگراف در 
گزارشی نوشت، بر اساس طرح های قرار گرفته 
در وبسایت شرکت مهندسی مجری این پروژه، 
روسیه دستور  رئیس جمهور  پوتین،  ولادیمیر 
پناهگاه های  و  تونلها  از  شبکه  این  ساخت  به 
زیرزمینی در حدود ۵۰ متر زیر زمین به سبب 
یک  بروز  زمان  در  جانش  به  نسبت  نگرانی 

انقلاب یا جنگ را داده است.
پناهگاه های  این  تلگراف،  گزارش  طبق 
شبه  کنترل  روسیه  آنکه  از  قبل  زیرزمینی 
جزیره کریمه را در سال ۲۰۱۴ به دست بیاورد 
و در زمانی که پوتین همچنان در تلاش برای 
برقراری روابط نزدیک با قدرتهای اروپایی بود، 

ساخته شدند.
کاخ یک میلیارد پوندی او در نزدیکی دریای 
سیاه دارای کلیسا، زمین هاکی روی یخ، کازینو 
و قهوه خانه بوده و در محوطه ای به مساحت 
حدودا ۱۷۶۵۰ مترمربع مشرف به دریای سیاه 

ساخته شده است.
وجود این تونل ها که اولین بار توسط بیزینس 
اینسایدر گزارش شد، بعد از آن فاش شد که 
شرکت ساختمانی منحل شده روسی که آنها را 
ساخته بود، نمودارهایی از آنها را در اینترنت به 
عنوان سند و مدرک اثبات عالی بودن عملکردش 

منتشر کرد.
شرکت مهندسی مترو استایل که سابقا برای 
حفر تونل های متروی مسکو استخدام شد این 
سایت  وب  در   ۲۰۱۰ دهه  اوایل  در  را  تصاویر 
عنوان  را تحت  پروژه  این  و  کرده  منتشر  خود 
گلندژیک،  در  زیرزمینی  تفریحی  مجتمع  یک 

نزدیک ترین شهر به کاخ پوتین توصیف کرد.
منتشر  شرکت  این  که  نمودارهایی  در 
کرده، پناهگاه هایی برخوردار از سیستم تهویه 
مخصوص و همچنین شبکه فاضلاب و تامین 

آب شیرین مشخص شده اند.
کل مساحت این شبکه از تونل ها و پناهگاه ها 
با  آن  دیوارهای  و  بوده  مربع  متر  حدود ۶۰۳ 

پوسته های بتنی ۱۵ اینچی تقویت شده اند.
توسط  منتشر شده  نمودارهای  از  یکی  طبق 
مترو استایل، یک دالان آسانسور این مجموعه 
را به دو تونل متصل می کند و تونل پایینی دارای 

مسیری به سمت ساحل است.
اگرچه این نمودارها در سال ۲۰۱۶ از وب سایت 
مترو استایل حذف شدند، اما همچنان در پایگاه 
وی بک ماشین که آرشیوی از محتواهای آنلاین 

است قابل مشاهده هستند.

به  که  اوکراین  رئیس  جمهوری  زلنسکی،  ولودیمیر 
عنوان مهمان ویژه اجلاس سران گروه هفت در شهر 
طور  به  یکشنبه  روز  می برد،  بسر  ژاپن  هیروشیمای 
تلویحی خبر سقوط شهر راهبردی باخموت را تایید کرد. 

به گزارش یورونیوز، همزمان، نیروهای مسلح اوکراین 
مبارزه  مشغول  جبهه،  از  منطقه  یک  در »لیتاک«، 
هستند. هانا مالیار معاون وزیر دفاع اوکراین در تلگرام 
دارد.  ادامه  باهموت  در  سنگین  »نبردهای  نوشت: 
وضعیت بحرانی است. همزمان، نیروهای ما در منطقه 

لیتاک دفاع می کنند.«
زلنسکی در پاسخ به سوال خبرنگاران در مورد اینکه آیا 
نیروهای اوکراینی همچنان در این شهر سنگرها را حفظ 
کرده اند یا اینکه آیا روسیه شهر را تصرف کرده است به 
پاسخی مبهم بسنده کرد و گفت »باید قبول کرد که 
چیزی در آنجا وجود ندارد. علی الحساب، باخموت فقط 

در دل ماست«.
ریاست  سخنگوی  نیکیفوروف،  سرگئی  بلافاصله 
جمهوری اوکراین در واکنش به برداشت  های متفاوت 
نسبت به اعلام موضع ولادیمیر زلنسکی واکنش نشان 
با  اوکراین در دیدار  داد و گفت که رئیس جمهوری 
همتای آمریکایی خود جو بایدن، سقوط شهر باخموت 

را تایید نکرده است.
وی در ادامه توضیح داد که، یکی از حضار خطاب به 
رئیس جمهوری اوکراین سوال کرد: »آیا باخموت هنوز 
تحت کنترل اوکراین است؟« و بلافاصله در جمله ی 
که  می کند  ادعا  روسیه  »فدراسیون  می گوید  بعدی 
باخموت را گرفته است.« زلنسکی هم در جواب پاسخ 
می دهد که »فکر نمی کنم و در ادامه می گوید: »باید 
قبول کرد که چیزی در آنجا وجود ندارد. همه چیز را 
نابود کردند هیچ ساختمانی وجود ندارد. حیف است، 
دل  در  فقط  باخموت  علی الحساب،  است.  تراژدی 

ماست«.
ولادیمیر پوتین تبریک گفت

با این حال پس از اعلام خبر سقوط باخموت توسط 
وزارت دفاع روسیه، ولادیمیر پوتین رئیس فدراسیون 
این کشور به گروه نظامیان واگنر تبریک گفت و به آنان 

وعده جوایز دولتی داد.
در این پیام آمده است که »ولادیمیر پوتین تکمیل 
عملیات آزادسازی آرته موفسک را به نیروهای تهاجمی 
نظامی روسیه که  نیروهای  تمامی  واگنر و همچنین 
پشتیبانی لازم و پوشش جناحی را به آنها ارائه کردند 
شهر  روس ها  نزد  است،  گفتنی  گوید.«  می  تبریک 
آرته موفسک شناخته  یعنی  آن  قدیم  نام  با  باخموت 
می شود. اواخر عصر شنبه نیز  وزارت دفاع روسیه اعلام 
کرد که نیروهای تحت حمایت آن توانسته اند باخموت 

را به تصرف کامل خود درآورند.
تصرف باخموت یک سکوی پرتاب برای ارتش روسیه 
برای  لجستیکی  نظر  از  این شهر  می شود.  محسوب 
به  یازی  دست  برای  منطقه   کانونی  نقطه  روس ها، 
شهرهای دیگر اوکراین است. شهر باخموت اوکراین، 
و  طولانی مدت  درگیری های  صحنه  که  ماه هاست 

خونین بوده است و مسکو بارها تلاش داشته تا پس 
از ناکامی های چند ماهه، دست کم از تصرف این شهر 

برای خود اعتبار مجددی کسب کند.
اهمیت سقوط باخموت

همانطور که عنوان شد تصرف باخموت یک سکوی 
این  می شود.  محسوب  روسیه  نیروهای  برای  پرتاب 
شهر یک مرکز حمل و نقل و لجستیک منطقه ای در 
استان دونتسک اوکراین است؛ استانی صنعتی و عمدتاً 
ویژه  »عملیات  با  داشت  قصد  مسکو  که  روس زبان 

نظامی« آن را ضمیمه خاک خود کند.
در صورتی که ادعای تصرف باخموت درست باشد، 
آنگاه دو شهر بزرگتر منطقه دونتسک یعنی کراماتورسک 
آنها  تصرف  آرزوی  مدتها  مسکو  که  اسلوویانسک  و 
را داشت، در برد آسان توپخانه نیروهای روسیه قرار 
این  »آزادسازی«  آنچه  تکمیل  برای  می گیرند. مسکو 

مناطق نامیده به کنترل هر دوی این شهرها نیاز دارد.
به گزارش یورونیوز ، ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور 
اوکراین نیز در ماه مارس در جریان گفتگو با شبکه 
با  که  بود  کرده  نگرانی  ابراز  آمریکا  سی ان ان  خبری 
به  هموار«  »راهی  روسیه  نیروهای  باخموت،  تصرف 
سوی این دو شهر پیدا کنند و به همین دلیل دستور 

مبارزه ای سخت برای حفظ آن را داده بود.
احتمال می رود شهر »چاسیو یار« در غرب باخموت ، 
هدف بعدی نیروهای روسیه باشد؛ اگرچه این شهر در 

ارتفاعات قرار دارد و گمان می رود که نیروهای اوکراینی 
در نزدیکی آن استحکامات دفاعی زیادی ساخته باشند.
با این وجود تحلیلگران و دیپلمات های غربی تردید 
دارند که نیروهای روسی بتوانند به سرعت از تصرف 
گذشته  سال  یک  طی  چراکه  ببرند،  بهره  باخموت 
خسارات  متحمل  شهر  این  تصرف  برای  تلاش  در 
زیادی شده اند. عقب نشینی آشفتۀ روسیه از مناطق 
شمال شرق اوکراین در سال گذشته نیز، مسکو را از در 
اختیار داشتن سرزمین هایی که اکنون می توانست روند 
تصرف شهرهایی مانند اسلوویانسک را برای نیروهایش 

آسان تر کند، محروم کرده است.
منطقه کشتار

هزار  از جنگ حدود ۸۰  قبل  که  باخموت  از شهر 
نفر جمعیت داشت اکنون دیگر چیزی باقی نمانده 
است. بیشتر جمعیت آن فرار کرده اند و بنا بر اعلام 
کمیته بین المللی صلیب سرخ، افراد باقی مانده نیز 
در پناهگاه های زیرزمینی زیر گلوله باران شدید زندگی 

می کنند.
در شبکه های اجتماعی تصاویر زیادی از قربانیان دو 
طرف جنگ باخموت منتشر شده است و اگرچه آمار 
تلفات اعلام نشده اما مقامات آمریکایی تخمین می زنند 
که ده ها هزار سرباز روسیه )که بسیاری از آنها مجرمانی 
کشته شده  استخدام شدند(  واگنر  توسط  که  بودند 
باشند. مقامات روسیه نیز مدعی تلفات بالای نیروهای 

اوکراینی هستند.
باخموت پیش از این نیز شاهد قربانیان بسیاری بوده 
است: در جریان جنگ جهانی دوم، سربازان نازی ۳۰۰۰ 
یهودی را داخل معدنی در آن نزدیکی حبس کردند و 
در معدن را بستند و به این ترتیب همه را خفه کردند.

تاثیرات روانی تصرف باخموت
در صورت تایید ادعای رهبر واگنر، تصرف باخموت 
اولین پیروزی مهم نیروهای روسیه از ژوئیه سال گذشته 
مسکو  سربازان  برای  که  می شود  محسوب  میلادی 
روحیه بخش خواهد بود. در مقابل، از دست دادن این 
شهر روحیه ارتش اوکراین را تضعیف خواهد کرد؛ حتی 
اگر همانطور که متحدان کی یف می گویند دیگر ارزش 

استراتژیک کمی داشته باشد.
در همین رابستا، یوگنی پریگوژین ۶۱ ساله به عنوان 
رهبر گروه واگنر که خود نیز در دوران جوانی سابقه 
و  را داشته  زندان  به  فقره سرقت و محکومیت  چند 
اکنون نیز تحت تحریم کشورهای غربی است، امیدوار 
است بتواند از این پیروزی برای تقویت نفوذ سیاسی 

خود در کرملین استفاده کند.
اگرچه تحلیل ها حاکی از آن است که کرملین سعی 
دارد نفوذ سیاسی بیش از حد پریگوژین در روسیه را 
این موضوع  نمی تواند منکر  اما هیچکس  مهار کند، 
عملیات  در  را  مهمی  نقش  واگنر،  گروه  که  باشد 

تهاجمی روسیه در خاک اوکراین بازی کرده اند.

رسیدن فصل گرما به معنای افزایش میزان خشکسالی در استان 
سیستان و بلوچستان است. هامون خشکیده و کشور همسایه 
نصیب سیستان  هیرمند  از  ایران  قانونی  تا حق  نمی دهد  اجاره 
ابراهیم رئیسی که اخیرا به جنوب سیستان و بلوچستان  شود. 
سفر کرده بود در سخنانی خطاب به مقامات طالبان گفت: به 
حاکمان افغانستان عرض می کنم، این مطلب ما را عادی تلقی 
نکنند و بسیار جدی بگیرند؛ به مسئولان و حاکمان افغانستان 
اخطار می کنم که حق مردم استان سیستان و بلوچستان و منطقه 
سیستان را سریع بدهند. او در بخش دیگری به ادعای طالبان 
ندارد  آبی  افغانستان  در  کجکی  سد  می گویند  که  کرده  اشاره 
که به هیرمند بریزد و از آنها خواسته تا اجازه دهند کارشناسان 
ایرانی وضعیت را بررسی کنند. اما همین حالا و بدون بررسی هم 
تصاویر هوایی می گویند که مقامات طالبان واقعیت را نمی گویند. 
مستندات ماهواره ای تأیید می کند که دولت مستفر در کابل پس 
از آبگیری سد کمال خان بخش قابل توجهی از آب سد را به شوره 
زاری تحت عنوان گودزره منحرف کرده اند و نه تنها خود امکان 
منطقه  بودن  زار  شوره  دلیل  به  را  آب  این  از  مطلوب  استفاده 

ندارند، بلکه اجازه ورود این آب به ایران را نیز نمی دهند.
از  صادره  بیانیه  خارجه  امور  وزارت  وضعیت  این  با  همزمان 
سوی هیات حاکمه افغانستان درباره حقابه هیرمند را متناقض 
و  ایران  بین  اعلام کرد:  معاهده  آن  رد  با  و  دانست  نادرست  و 
افغانستان راجع به آب رود هیرمند به طور صریح و بدون هیچ 
ابهامی، حقابه طرف ایرانی از رودخانه هیرمند را تعیین کرده است. 
در این بیانیه آمده عدم اجرای معاهده و عدم تامین حقابه هیرمند 
از سوی افغانستان و صدور بیانیه های سیاسی بدون اقدام عملی، 
به هیچ وجه قابل قبول نیست و جمهوری اسلامی ایران حقوق 
خود را برای اتخاذ تدابیر لازم محفوظ دانسته و بر مسئولیت کامل 

افغانستان در این خصوص تاکید دارد.
پیشین  ژئوپلتیک دانشگاه و سفیر  استاد  راد  عبدالرضا فرجی 
از  امتناع طالبان  با  تهران در مقابل  تند  ایران در مورد واکنش 

پرداخت حقابه هیرمند به خبرآنلاین گفت: به نظر من چه دولت 
فعلی و چه دولت های قبلی خیلی تلاش کردند دولت اشرف غنی 
و کرزی را راضی کنند تا به سیستان آب بدهد. آنها خیلی مقاومت 
می کردند و بعضا حرف های اشتباهی هم میزدند. طالبان که بر 
سر کار امد قول داد که حقابه ایران داده شود. اما متاسفانه همان 
سیاست های دولت قبل از سوی آنها هم دنبال شد. نه تنها همان 
آبی  اند و می گویند  به دروغ هم متوسل شده  بلکه  سیاست ها 
پشت سد وجود ندارد. در حالیکه عکس های ماهواره ای نشان 
میدهد که مسیر آب را کج کرده اند که وارد شوره زار شود و به 

ایران نرسد
وزیرخارجه و رئیس جمهور مواضعی گرفته اند که به نظر من 
لازم بود که در مقابل طالبان چنین موضعی گرفته شود. ایران 
خیلی به این گروه از زمانی که به قدرت رسیدند کمک کرد و خیلی 
از مسائلی هم که در مناطق مرزی به وجود امد از سوی طرف 
ایرانی با بردباری تحمل شد. ایران سعی کرد روابط با طالبان تیره 
نشود. اما متاسفانه آنها ظرفیت همکاری با ایران را ندارند و درکی 
از همسایگی و همسایگی خوب را ندارند. به اعتقاد من با توجه به 
اینکه سیستان منطقه مهمی است و آب برای مردم آنجا بسیار 
حیاتی است باید گفتگوهای جدی با طالبان صورت بگیرد. به ویژه 
عکس العمل های بسیار زننده ای که برخی از مقامات طالبان مانند 
ژنرال مبین و معاون وزیر خارجه آنها در مقابل صحبت های طرف 

ایرانی داشته اند، مورد قبول نیست.
او توضیح داد: درست است که ما باید سعی کنیم که تنشی در 
همسایگی خود نداشته باشیم. اما اگر همین روند ادامه پیدا کند و 
تهدیدهایی که طالبان انجام می دهد ادامه داشته باشد و نسبت به 
حق و حقوق ایران در رابطه با مساله آب صرف نظر شود مطمئن 
باشید که این گروه در آینده مسائل ایران را رها نخواهد کرد و 
مشکلاتی در نقطه صفر مرزی به وجود خواهد آورد. همین حالا 
هم موارد متعددی مشکل به وجود آورده اند و آنها باید متوجه 
البته  اقدامات  این  کرد.  خواهد  اقداماتی  قطعا  ایران  که  شوند 

هزینه هایی دارد اما ما باید آن را بپردازیم و نگذاریم که طالبان هر 
کاری که می خواهد در قبال ایران انجام دهد.

تاکیدی که رئیس جمهوری و وزیر خارجه بر مساله آب هیرمند 
داشته اند اگر با عکس العمل منفی طالبان رو به رو شود و اقدامی 
صورت نگیرد، طبیعتا آنها جری تر خواهند شد و مشکلات بیشتری 

را برای ایران به وجود خواهند آورد.
فرجی راد در مورد سمت و سوی روابط تهران و کابل با توجه 
پذیرفتن  زمینه  در  مقداری  یک  ما  کرد:  تاکید  به شرایط جدید 
طالبان عجله کردیم. ما می گفتیم که این طالبان همان طالبان 
است و هیچ فرقی نکرده و همان کسانی هستند که دیپلمات های 
ایرانی را در کنسولگری ایران در مزارشریف به شهادت رساندند. 
الان هم حرکاتی که انجام می دهند و پاسخی که به مقامات ما 
می دهند به همان شیوه است. در داخل کشورشان هم ظلمی 
که به زنان و شیعیان می کنند، این که ۳۷ حکم سنگسار صادر 
کرده اند و... نشان می دهد که اینها همان آدم ها هستند و فقط 
زندگی بهتری دارند و موبایل دست گرفته اند. ما در دادن امتیاز 
به این گروه عجله کردیم و نباید فعلا سفارت خانه افغانستان 
به آنها داده می شد. رفتار آنها نشان می دهد هر چقدر امتیاز 
بیشتری به عنوان همسایه می گیرند به جای اینکه روابط بهتری 
برقرار کنند، جری تر می شوند و عکس العمل تند نشان می دهند. 
ما در این چند روز این رفتار را به خوبی شاهد بودیم. من معتقدم 
که با طالبان باید به صورت جدی وارد گفتگو شد. همچنین باید 
با همسایگان افغانستان هم به صورت جدی گفتگو کرد. بعضی 
از آنها مانند پاکستان و تاجیکستان مشکلاتی با طالب ها دارند و 
کابل باید بداند که ایران در گرفتن حق خود و دفاع از منافع خود 
جدی است و این حرکتی که آب اضافه را در شوره زار بریزی و به 
مردم سیستان ندهی را قبول نمی کند. من معتقدم ایران باید با 
سازمان ملل هم گفتگو کرده و مساله را از نظر حقوقی هم بررسی 
کند. اگر ما به موقع اقدام نکنیم ممکن است در آینده مجبور شویم 

هزینه های بیشتری را بدهیم.

گزارش ها حاکی از تصرف شهر باخموت توسط نیروهای روسیه است

تغییر معادلات جنگ با سقوط باخموت
با گذشت یک روز از اعلام نیروهای روسی در خصوص تصرف کامل شهر باهموت، وضعیت هم اکنون در اطراف این شهر همچنان بحرانی است.

در پذیرش طالبان عجله کردیمیک دیپلمات پیشین کشورمان مطرح کرد

تصرف باخموت 
یک سکوی پرتاب 

برای نیروهای 
روسیه محسوب 

می شود. این 
شهر یک مرکز 

حمل و نقل و 
لجستیک منطقه ای 
در استان دونتسک 

اوکراین است؛ 
استانی صنعتی و 
عمدتاً روس زبان 
که مسکو قصد 

داشت با »عملیات 
ویژه نظامی« آن را 
ضمیمه خاک خود 

کند

امنیت ملی و سیاست خارجی در  حشمت الله فلاحت پیشه رئیس کمیسیون 
مجلس دهم در گفت وگویی در پاسخ به این سوال که مذاکرات برجام مدت زیادی 
است که متوقف شده است. آیا در شرایط کنونی امکان احیای برجام وجود دارد و 
اگر این امکان هست با چه شرایطی این اتفاق رخ خواهد داد، گفت: اعتقادم بر این 
است که بسیاری از سرفصل های برجام منقضی شده و حتی سرفصل های باقی مانده 
هم دیگر ظرفیت توافق جدید را ندارد. بنابراین باید سازوکار دیگری در پیش گرفته 
شود. البته تنها به شرطی متن سال گذشته برجام قابلیت احیا دارد که مصوبه کنگره 
را هم همراه داشته باشد. چون ایران با توجه به خروج ترامپ دیگر خودش را زیربار 

توافقی نمی برد که رئیس جمهور آینده این توافق را فسخ کند.
به گزارش ایلنا، وی افزود: به طور طبیعی در شرایط کنونی در سال انتخابات 
اعضای کنگره، به خصوص جمهوری خواه ها می دانند که این یک امتیاز برای بایدن 
و دموکرات ها است و این توافق صورت نمی گیرد. حداقل شرایط کنونی این است 
که توافق پایداری بر سر برجام بین ایران و ایالات متحده صورت نمی گیرد. می ماند 
یک توافق موقت. توافق موقت توافقی است که دغدغه های دوطرف را رفع کند. 
یعنی دغدغه بازرسی طرف غربی و فریز بخشی از برنامه  هسته ای ایران و در طرف 
دیگر برداشتن بخش عمده ای از تحریم های ایران و اموال مسدود شده  از جمله این 
موارد است. امکان شکل گیری یک توافق موقت می تواند این شرایط را فراهم کند و 
دیپلمات ها مجبورند اگر می خواهند مذاکره انجام دهند، بر سر این موضوع بحث 
کنند. در غیر این صورت همه چیز برای دولت بعد می ماند یا یک سازوکار سیاسی 

دولت جدید که طبیعتا مسائل جدیدی را می طلبد.

فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که آمریکا بحث توافق موقت را به ایران پیشنهاد 
داده بود که ایران این موضوع را نپذیرفت. به نظر شما چرا آمریکا به توافق موقت 
نیاز دارد، گفت: آن موقع در توافق موقت، بحث شروط دو طرف هم در جریان بود. 
آمریکایی ها می خواهند فعالیت های ایران فریز شود اما امتیاز زیادی به ایران ندهند، 
طبیعتا این توافق موقت برای ایران یک توافق پایدار به حساب نمی آید، برگ برنده 
ایران موضوع هسته ای آن است و وقتی موضوع هسته ای فریز شود باید امتیازات 
زیادی از طرف آمریکایی ها به ایران داده شود. لذا من معتقدم برسر همین توافق 

موقت هم آمریکایی ها باید هزینه های بیشتری بپردازند.
این تحلیلگر مسائل بین الملل در پاسخ به این سوال که توافقات منطقه ای ایران 
با عربستان و امارات چه تاثیری بر پرونده برجام دارد؟ برخی تحلیلگران می گویند 
در توافق ایران و عربستان، آمریکا می خواهد از طریق عربستان برگ برنده ای داشته 
باشد تا بتواند بار دیگر این بار از طریق عربستان با ایران مذاکره کرده و به توافق 
برسد، گفت: معتقدم هر طرفی در این توافق سود خود را دنبال می کند. عربستانی ها 
به دنبال این هستند که در بدترین شرایط چالش احتمالی بین ایران و آمریکایی ها 
و خودشان، حوزه کشورهای عربی را از آتش احتمالی دور کند؛ نقاط ضعف شان در 

یمن و جاهای دیگر به گونه ای پوشانده شود.
وی افزود: وقتی وزیر اقتصاد اولین مقام ایرانی است که به عربستان سفر می کند 
یعنی ایران به دنبال منافع اقتصادی است. پیام واضح ایران به عربستان هم این 
موضوع است. یعنی از موضوع عربستان برای رفع تنگناهای تحریمی و جداسازی 
مناسبات منطقه ای از مناسبات جهانی استفاده می کند. معتقدم حتی دو طرف 

هم بیش از حد منتظر نمی مانند و ایران دلخوش به محاسبات تازه ای نیست و 
سعی می کند مناسبات تازه ای را شکل دهد. برخلاف دوستانی که معتقدند توافق با 
عربستان و توافقات منطقه ای جایگزینی برای دیپلماسی جهانی است، من معتقدم 
که دیپلماسی جهانی لازم است چون همین توافقات هم اگر با تنش زدایی جهانی 

همراه نشود، نتیجه عملیاتی ندارد و ایران سود توافقاتش را نخواهد برد.
فلاحت پیشه در پاسخ به این سوال که چه سناریوهای دیگری می توان در برابر 
ایران با طرف غرب و آمریکا متصور شد که به توافق برسند. آیا راهکار و برنامه دیگری 
برای حل پرونده برجام وجود دارد، گفت: در شرایط کنونی فقط یک توافق موقت 
می تواند کارگشا باشد. توافق موقتی که دغدغه های متقابل را حل کند و فقط به سود 

یک طرف تمام نشود.
وی در پاسخ به این سوال که اخیرا برخی از مسئولان ایران اعلام کردند که ما 
حاضر هستیم به متن توافق سال ۲۰۱۵ بازگردیم. امکان رجوع به آن متن وجود 
دارد، گفت: معتقدم هدف و نگرش این صحبت داخلی بود نه خارجی. چون واقعا 
امکان بازگشت به توافق گذشته فراهم نیست. ضمن اینکه آن توافق بدون مصوبه 
کنگره توافق پایداری هم نخواهد بود. ولی به نظرم، مسئولان مذاکراتی ایران خیلی 
از فرصت ها را از دست دادند. تحلیل های آنها مانند زمستان سخت با شکست 
مواجه شد. الان دوباره این موضوع را مطرح کردند. توافقی که یکسال و نیم پیش 
می توانست رخ دهد و در طول یکسال و نیم گذشته خیلی منافع، نصیب کشور شود، 

گرفتار یکسری اشتباهات تحلیلی شد.
این نماینده پیشین مجلس افزود: الان توافقات پایدار را فقط زمانی می شود انجام 

داد که عملا دولت بعدی آمریکا این توافق را رتق و فتق کند که روند فعلی، مسیر 
این توافق را سخت کرده است. اما حمایت از توافق موقت به معنی همراهی با 
پیشنهاد توافق موقت آمریکا نیست. آمریکایی ها سعی می کنند در ازای یکسری از 
امتیازات محدود مثل پایان دادن به یکسری از مسدودسازی ها، فریز کردن برنامه 
هسته ای ایران و حداکثر کردن نظارت ها، به توافق برسند که این کار ممکن نیست. 

من معتقدم، آمریکایی ها برای توافقات موقت باید امتیازات بیشتری را بپردازند.

رئیس پیشین کمیسیون امنیت ملی مجلس مطرح کرد
بسیاری از سرفصل های برجام منقضی شده است


